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 blíží se konec roku, který byl pro 

AGROVENKOV, o.p.s. Pardubického 

kraje v  hodnocení potravinářských sou-

těží Regionální potraviny (4. ročník) 

a  regionální soutěže MLS (7. ročník) 

úspěšným. Výrobků do  soutěží přibývá, 

prezentace na  vyhlášených akcích mají 

díky tradici uvedených soutěží a přístupu 

výrobců dobrou až velmi dobrou úroveň. 

Předpokládám, že tomu bude tak i  na-

dále.

 V  poslední době je snahou ministra 

zemědělství Miroslava Tomana názvy 

a  podmínky regionálních soutěží sjed-

notit, což by bylo určitým oživením a pro 

vlastní soutěže přínosem. V konečné fázi 

bude záležet na  stanovených a  schvále-

ných podmínkách jednotné soutěže. Pří-

prava této jednotné metodiky a  nasta-

vení podmínek soutěže by měla probíhat 

za přítomnosti zástupců KIS (Krajských 

informačních středisek), kteří s  organi-

zací soutěží mají mnoholeté zkušenosti, 

ale i za účasti samotných výrobců – účast-

níků soutěže.

 Myslím, že se mnou budete souhlasit,  

když uvedu, že v letošním roce byla pře-

devším ze strany ministerstva zemědělství 

kvalitě a  bezpečnosti potravin věnována 

mimořádná pozornost, a  to především 

kvalitě dovážených potravin. Tímto byla 

přímo preferovaná požadovaná ochrana 

spotřebitele. O  tom,  že to byla správná 

cesta, svědčí rozsah a počet zjištěných ne-

dostatků s  následným zvýšením počtu 

kontrol. Aby bezpečnost potravin byl je-

vem trvalým, je návrh ze strany ministra 

na  vznik silného „Úřadu pro potraviny“. 

Jednalo by se o transformaci Státní země-

dělské a  potravinářské inspekce (SZPI) 

a Úřadu pro potraviny do jedné instituce, 

čímž by se zefektivnil celý systém kontrol 

potravin. Dosavadní zkušenosti ukazují, 

že si spotřebitel potřebnou ochranu za-

slouží a přivítáno by to bylo i samotnými 

výrobci. Je nutné všemi prostředky maxi-

málně eliminovat nekvalitní a podvodné 

dovozy.

 Až se k Vám dostane toto vydání zpra-

vodaje, budeme na prahu vstupu do no-

vého roku 2014. Do roku, který je pro ze-

mědělce, potravináře, zpracovatele velice 

důležitý. Neustále čekáme na  konečné 

podmínky SZP EU na  období 2014-

2020. Sice má být r. 2014 rokem pře-

chodným, ale i  pro tento rok zemědělci 

nemají konečnou verzi. Neustále se věci 

mění a doplňují i díky různému lobismu. 

Jaká nakonec  budou nastavená pravidla 

pro výše uvedené období se v  konečné 

fázi může z  hlediska potravin dotknout 

každého občana. Podle stanovených pod-

mínek by se měl zemědělec rozhodnout  

co bude v daném roce produkovat pro za-

jištění domácí soběstačnosti, a nebo bude 

sílit závislost na  dovozech. Stanovené 

podmínky budou také určovat úroveň 

konkurence schopnosti v rámci zemí EU, 

která se při stanovení nerovných podmí-

nek velmi těžko dosahuje.

 Závěrem bych chtěl touto cestou panu 

ministru Tomanovi  poděkovat a ocenit, 

že odolal všem tlakům na  omezení čin-

nosti a  postupný zánik KIS a  rozhodl  

o  jejich plném zachování včetně notifi -

kace jejich činností.

 

 Vážení, chtěl bych tímto poděko-

vat všem, kteří v  letošním roce při-

spěli k  činnosti AGROVENKOVA, 

o.p.s. Pro nastávající období vánočních 

svátků Vám popřál dostatek klidu a ro-

dinné pohody a  do  nového roku pevné 

zdraví a  spokojenost protkanou úspě-

chy a k tomu také nezbytné štěstí.

           S pozdravem

         Václav Koblížek, 
           předseda správní rady 

           AGROVENKOVA, o.p.s.

Vážení,
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Potravinářské soutěže 
v Pardubickém kraji
v roce 2013
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Kluci v akci Filip Sajler a Ondřej Slanina vařili z Regionálních 
potravin Pardubického kraje na Pardubickém závodišti
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Vítězné výrobky VII. ročníku soutěže
MLS PARDUBICKÉHO KRAJE 2013

Babiččiny koláče
Agro Vysočina Bystré
akciová společnost

Škvarková placka
Věra Krejčí

Farmářské máslo 85 %
Mlékárna Hlinsko, a.s.

Sloupnická tlačenka
Řeznictví Sloupnice s.r.o.

Myslivecký salám
Zemědělské družstvo

Rosice u Chrasti

Horácká klobása
BOCUS, a.s.

Střední srdce perníkové 
bíle zdobené

JaJa Pardubice s.r.o.

Ovsenka
Zemědělské družstvo 

Rosice u Chrasti

Choceňský smetanový 
jogurt MAX brusinkový

Choceňská mlékárna s.r.o.

Játrový sýr s mandlemi
ZEAS, a.s. 

Pod Kunětickou horou

Čertovská klobása
Řeznictví–uzenářství 

Francouz s.r.o.

Včelařova 
meducína bylinná
Medovinka, s.r.o.

Uherské špalíčky
Statek Uhersko

Ing. David Novák

Perníkový „CIBULÁK“ 
v dárkové krabičce

Petr Novotný
Pardubický zdobený perník

Kokos Premium
Miltra B s.r.o.

Medová šunka
MASOEKO s.r.o.

TORO Speciál
TORO VM a.s.

Medové sušenky
Ludmila Gregorová Valášková

Listová taštička 
se špenátem

Pekárna Letohrad, s.r.o.

Kapsa borůvková 70 g
Smékalovo pekařství 

spol. s r.o.

Bohatýr
Miltra B s.r.o.

Řeznická sekaná
Oldřich Čejka

Pikantní kostičky
Alima–CZ, s.r.o.

Marináda Medová pikant
LABETA, a.s.

Makovec – řez
Pekárna Letohrad, s.r.o.

Kozí brynza
Zbyněk Štěpánek

Zámecká kotleta
Uzeniny Kořínek s.r.o.

Pirátská klobása
Jatka Lanškroun s.r.o.

Pirožky paprika
Klášterecké 

masné pochoutky, a.s.



Tlačenka speciál
BOCUS, a.s. Letohrad

Rychtář Speciál
Pivovar Rychtář, a.s.

Pernštýnská klobása
Uzeniny Kořínek s.r.o.

Kombinace medu květového
pastového a květového lučního

Včelí farma Němčice 
Pavel Valenta

Tvarohová pomazánka
z kravského mléka

Marie Černilová
Mlékárna Licibořice

Choceňské pomazánkové 
máslo s houbami

Choceňská mlékárna s.r.o.
Královský chléb

AGRO VYSOČINA BYSTRÉ a.s.

Vítězné výrobky soutěže
Regionální potravina 2013
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 Parlament ve  středu 20. 11. 2013 

schválil dohodu s Radou o pětici legis-

lativních aktů, které reformují země-

dělskou politiku EU. Společná země-

dělská politika (SZP) bude klást po roce 

2013 větší důraz na  ochranu životního 

prostředí, zajistí spravedlivější rozdě-

lení fondů EU a  pomůže zemědělcům 

lépe se vyrovnat s  problémy na  trhu. 

Parlament nalezl správnou rovnováhu 

mezi potřebami zemědělců, požadavky 

na  kvalitu potravin a  ekologizačními 

opatřeními.

 „Historicky první reforma zemědělské 

politiky EU, o které rozhodovali společně 

ministři a přímo volení poslanci Evrop-

ského parlamentu, právě dostala svou ko-

nečnou podobu. Nová SZP zajistí lepší 

rovnováhu mezi bezpečností potravin 

a ochranou životního prostředí, lépe při-

praví zemědělce na budoucí výzvy a bude 

spravedlivější a legitimnější.

Spravedlivější rozdělení 
unijních fondů 
 Aby bylo zajištěno, že přímé platby 

budou získávat pouze aktivní zemědělci, 

přesvědčili poslanci Radu, aby byla vytvo-

řena černá listina subjektů, jakými jsou le-

tiště či sportovní kluby, které by měly být 

automaticky vyloučeny z přijímání dotací 

EU, pokud neprokáží, že zemědělská čin-

nost představuje významnou část jejich 

příjmů. 

 Parlament také trval na závazném ce-

loevropském mechanismu, který mla-

dým zemědělcům zaručí navýšení pla-

teb o 25 % za prvních 25 až 90 hektarů. 

Malí zemědělci budou také moci získat více 
prostředků, zatímco velkým farmám, které 
získávají více než 150  000 EUR, budou 
platby nad tuto částky sníženy o alespoň 5 %. 
 Kromě toho, že se přesunula část pro-

středků od  velkých zemědělských druž-

stev směrem k  mladým zemědělcům 

a malým strukturám, bude zajištěno také 

lepší rozdělení fondů EU napříč EU. 

Do roku 2020 by měli zemědělci z  růz-

ných členských států získávat alespoň 

72 % unijního průměru přímých plateb. 

Ekologičtější zemědělská 
politika bez dvojího 
fi nancování 
 V rámci nové SZP bude moci být 30 % 

rozpočtů členských států na přímé platby 

použito pouze tehdy, budou-li splněna 

závazná ekologizační opatření, například 

diverzifi kace plodin, zachování trvalých 

travních porostů a  vytváření ekologicky 

zaměřených oblastí. 

 Dvojité fi nancování, tj. zaplacení ze-

mědělcům dvakrát za  splnění stejného 

souboru přínosů pro životní prostředí, 

nebude dovoleno. Zemědělci, kteří ne-

splní povinná ekologizační opatření, bu-

dou vystaveni dalším sankcím, například 

v  podobě ztráty jejich „ekologizačních“ 

dotací, které budou postupně zaváděny 

v  průběhu prvních čtyř let nové SZP. 

V prvních dvou letech nové SZP nebu-

dou ukládány žádné sankce a teprve poté 

podíl tzv. zelených srážkových plateb po-

stupně stoupne nanejvýš na 25.

 Díky novým nástrojům na  podporu 

hospodářství venkova, silnější ochranou 

životního prostředí a  díky zákazu dvo-

jitého fi nancování budou veřejné pro-

středky lépe využity k vytváření veřejných 

statků pro všechny. 

ZDROJ: EUROPARL.EUROPA.EU, UPRAVIL SMÍTAL

 V Česku by měl vzniknout silný Úřad 

pro potraviny se sídlem v Brně. Jeho sou-

částí by měla být současná Státní země-

dělské a  potravinářská inspekce (SZPI) 

uvedl na Žofínském fóru ministr země-

dělství v  demisi Miroslav Toman s  tím, 

že vytvoření nového úřadu vidí jako úkol 

pro svého nástupce. Úřad pro potraviny 

je v současné době pouze jednou ze sekcí 

ministerstva zemědělství (MZe). S posi-

lováním kompetencí potravinářské sekce 

začal Toman již během svého působení 

na ministerstvu, v jehož čele stojí od čer-

vence. 

  „Není to podřízenost Úřadu pro po-

traviny Státní zemědělské a potravinářské 

inspekci, je to transformace Státní země-

dělské a potravinářské inspekce a Úřadu 

pro potraviny do jednoho úřadu,“ upřes-

nil ministr svou vizi. Změna by podle 

něj měla zefektivnit celý systém kon-

trol potravin. Její součástí by mělo být 

jednoznačné stanovení kompetencí jed-

notlivých dozorových orgánů. I  nadále 

by zůstaly zachovány Státní veterinární 

správa (SVS) i Ústřední kontrolní a zku-

šební ústav zemědělský. Ministerstvu ze-

mědělství by podle Tomana měl zůstat 

„jen velmi silný legislativní odbor“. 

 Toman krátce po  svém nastoupení 

do  čela ministerstva zastavil slučování 

SZPI a SVS do jedné dozorové instituce. 

Sloučení obou potravinových kontrol 

prosazoval předchozí ministr Petr Bendl 

(ODS), v  květnu tento záměr schválila 

vláda.  ZDROJ: ČTK

EP posvětil zelenější 
a spravedlivější SZP

V ČR by měl vzniknout 
silný Úřad pro potraviny 
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 Název příspěvku uvozuje problematiku kontrol, které budou 

od 1.  1.  2014 probíhat v souvislosti s dodržováním zásad inte-

grované ochrany rostlin (IOR). Odráží především koncept těchto 

kontrol, a co pěstitel vyhraje, když bude sbírat body? Výhrou ne-

bude žádná hmotná odměna v  podobě sekačky, vysavače nebo 

kupónu na odběr zboží v nějaké hodnotě, výsledkem bude hod-

nocení toho, jak hospodaří a jakou perspektivu z pohledu udržitel-

nosti hospodaření do budoucna má a to především z hlediska pou-

žívání přípravků na ochranu rostlin a závislosti na tomto přístupu.

 Používání pesticidů je v současnosti velmi intenzivně disku-

tovanou oblastí ochrany rostlin a celoevropský přístup k řešení 

tohoto problému se projevuje v celé řadě omezení v oblasti po-

užívání přípravků na ochranu rostlin. V ČR stejně jako v ostat-

ních členských státech začal platit balíček legislativních opat-

ření zaměřený na  regulaci pesticidů v  zemědělství. Tento krok 

je reakcí na strach evropské veřejnosti z nadměrného používání 

látek, které škodí lidskému zdraví a  životnímu prostředí. Ko-

misaři navrhli jednak omezení používání pesticidů a  dále sta-

novili, jaká „kritéria udržitelnosti“ by měly pesticidy splňovat. 

Mimo výše zmiňovaná fakta týkající se pesticidů samotných byla 

v  rámci celoevropských restrikčních opatření zavedena i  směr-

nice 2009/128/ES o  udržitelném používání pesticidů, která je 

v současnosti zaimplementována v legislativě většiny evropských 

států, Českou Republiku nevyjímaje.

 Pro pěstitele, potažmo profesionální uživatele přípravků 

na  ochranu rostlin, z  této implementace vyplývá celá řada no-

vých povinností, mimo jiné i dodržování zásad IOR. Tyto povin-

nosti jsou defi novány v § 5 novelizovaného zákona č. 326/2004 

Sb., o rostlinolékařské péči a o změně některých souvisejících zá-

konů. Tento paragraf mimo jiné odkazuje na prováděcí vyhlášku 

č. 205/2012 Sb. (vyhláška), kde jsou v § 3 vyjmenovány zásady 

IOR. Dodržování 8 zásad vyjmenovaných ve vyhlášce je od 1. 

1. 2014 pro všechny profesionální uživatele přípravků povinné. 

Z tohoto důvodu byl vytvořen kontrolní protokol (checklist), je-

hož cílem je zhodnotit úroveň plnění předepsané povinnosti. 

Checklist s výkladovou brožurou budou volně dostupné na inter-

netových stránkách Ústředního kontrolního a zkušebního ústavu 

zemědělského (ÚKZÚZ). Plnění zásad bude kontrolováno in-

spektory ÚKZÚZ v  rámci povinností defi novaných v  § 74od-

stavce 1 písm. b) zákona, kteří budou při kontrole zaznamená-

vat do kontrolního protokolu rozsah a kvalitu plnění bodovým 

ohodnocením. Uživatel bude hodnocen plným/zkráceným/nulo-

vým počtem bodů podle plochy obhospodařované půdy, na které 

danou zásadu plní. Body se při neplnění neodečítají.

  Kontrola se bude vztahovat na  všechny pozemky uživatele, 

na kterých jsou pěstovány polní plodiny včetně polní zeleniny 

(pro trvalé kultury bude sloužit jiný hodnotící systém). Hod-

nocení bude prováděno plošně pro všechny polní kultury pěs-

tované na pozemcích uživatele. Pro získání maximálního počtu 

bodů pro hodnocenou zásadu musí uživatel splňovat podmínky 

na více než 75 %obhospodařované plochy. V případě, že plnění 

zásady není aplikováno plně (tzn. na 50–75 % obhospodařova-

ných ploch), je uživateli přidělen snížený počet bodů, při plnění 

zásady na ploše nižší než 50 % je přidělen nulový počet bodů.

  Výjimky z plnění zásad budou tolerovány v následujících pří-

padech: 1) uživatel hospodaří na  erozně ohrožených plochách 

a plní standardy GAEC 1 a 2 (podle nařízení vlády č. 479/2009), 

případně se musí řídit některou z povinností z nařízení vlády č. 

262/2012 Sb., o  stanovení zranitelných oblastí (dále jen „naří-

zení“); 2) uživatel používá přípravky v maximálních povolených 

dávkách tak, aby nedocházelo vzniku rezistence; 3) uživatel ne-

mohl dané opatření přijmout z objektivních důvodů (např. od-

růda či přípravek nejsou pro dané použití registrovány).

 Při kontrole bude možné využít písemné/elektronické evi-

dence uživatele, pokud takové údaje uživatel vede (týká se evi-

dence spotřeby přípravků – EPH, expertní systémy, portál far-

máře eAGRI, atd.). Při kontrole mohou být předkládány 

i účetní/daňové doklady o využití služby, nákupu zboží, certifi kát 

o absolvovaném vzdělání/účasti na odborném semináři. Dále je 

uživatel hodnocen za to, že při rozhodování užívá informace zve-

řejňované na  stránkách ÚKZÚZ („semafor“ přípravků, plodi-

nové metodiky, znalost a praktické využití výstupů v podobě Si-

tuačních zpráv o výskytu škodlivých organismů, prognostických 

modelů, atd., popřípadě z jiných relevantních zdrojů). V přípa-

dech, že nebude možné ověřit plnění zásady doložitelným do-

kladem, bude hodnocení vycházet z  informací podaných uži-

vatelem ústně. Tyto informace musí být objektivní a relevantní. 

Zjištěné informace budou formou bodového hodnocení zane-

seny do  checklistu. Výsledkem kontroly bude určitý obdržený 

počet bodů, který odpovídá úrovni praktikovaných zásad. Z ma-

ximálního možného počtu 315 bodů, je nutné získat alespoň 120 

bodů. V případě, že počet dosažených bodů nedosahuje požado-

vaného minima, bude uživatel povinen přijmout některá z opat-

ření defi nované v § 3 vyhlášky. Jednou z možností řešení je řídit 

se doporučenými postupy popsanými v Metodické příručce in-

tegrované ochrany rostlin pro polní plodiny (polní zeleninu).

 Druhou alternativou je využít (akreditovaného) odborného po-

radce. Při následné kontrole je hodnocena účinnost přijatých opat-

ření, tzn. zda uživatel dosáhl alespoň požadovaného minima bodů.

  Plnění IOR není v současnosti navázáno na žádné dotační 

tituly, proto ani v případě neplnění, nebude uživatel postižen 

krácením dotací. Momentálně jsou sankční kompetence v  ru-

kou ÚKZÚZ a jako takové se budou řídit § 79e odstavce 2 písm. 

a) zákona. V případě, že kontrola odhalí porušení základních po-

vinností fyzických a právnických osob podle § 3 zákona, získá 

uživatel automaticky nulový počet bodů a přestupek je následně 

řešen formou úředního opatření (§ 75 zákona) a uložením po-

kuty podle § 78 zákona.

 Doprovodná výkladová brožura, která bude zveřejněna spolu 

s checklistem, je strukturována dle seznamu zásad defi novaných 

vyhláškou, u každé z 20 otázek kontroly je vysvětleno, za jakých 

podmínek lze dosáhnout při hodnocení plný/zkrácený/nulový po-

čet bodů. Součástí výkladu bude i seznam doporučené dokumen-

tace, které je možné při kontrole využít a dále stručný seznam do-

poručení, která slouží jako vodítko pro plnění požadavků.

  Na závěr je nutné zdůraznit, že systém, jak je momentálně 

nastaven, nemá za úkol pěstitele nijak poškozovat, neboť z de-

fi nice IOR vyplývá, že používání zásad IOR musí být zdůvod-

nitelné jak z hlediska ekologického, tak ekonomického.

ING. ŠTĚPÁNKA RADOVÁ, Ph.D., ODDĚLĚNÍ METOD INTEGROVANÉ OCHRANY 
ROSTLIN, STÁTNÍ ROSTLINOLÉKAŘSKÁ SPRÁVA, BRNO

Ke kontrole integrované ochrany rostlin od roku 2014



 Ministr zemědělství Miroslav Toman 

podepsal s ministrem životního prostředí 

Tomášem Janem Podivínským a  mi-

nistrem pro místní rozvoj Františkem 

Luklem společné Memorandum, které 

má v  programovém období 2014–2020 

zajistit venkovu adekvátní fi nanční pro-

středky. Dohoda vzešla z iniciativy Mini-

sterstva zemědělství, které tak reagovalo 

na  výrazné snížení rozpočtu Programu 

rozvoje venkova Evropskou unií a  ná-

sledný převod 300 milionů eur na národní 

úrovni do jiných programů. 

 „Společné Memorandum je významným 
krokem k  tomu, aby i  v  příštích letech náš 
venkov dostával dotace v odpovídající výši. 
Pouze půjdou z jiných programů než z Pro-
gramu rozvoje venkova, jak to bylo doposud,“ 
řekl ministr zemědělství Miroslav Toman. 

 Ministerstvo zemědělství zahájilo jed-

nání s  Ministerstvem pro místní rozvoj 

a  s  dalšími resorty hned poté, co obdr-

želo informaci o  výrazném snížení roz-

počtu Programu rozvoje venkova na  léta 

2014–2020 a o následném převodu peněz 

do strukturálních fondů. 

 „Na  meziresortních jednáních jsme pře-
devším požadovali garanci, aby 300 mi-
lionů eur zůstalo nadále jasně a  účelově 
vymezeno na podporu venkova,“ řekl Mi-

roslav Toman. 

 Jednání skončila podpisem Memo-

randa o  spolupráci Ministerstva pro 

místní rozvoj, Ministerstva zeměděl-

ství a  Ministerstva životního prostředí. 

„Ministři stvrdili, že investice do  občan-
ské vybavenosti, sociálních služeb a  pod-
niků, vzdělávací infrastruktury a  územ-

ních plánů ve  venkovském prostoru budou 
fi nancované Integrovaným regionálním 
operačním programem v  gesci Minister-
stva pro místní rozvoj. Dotace na  vodo-
hospodářskou infrastrukturu, v  současnosti 
hrazené z Programu rozvoje venkova, bu-
dou v  letech 2014–2020 fi nancovány pro-
střednictvím Operačního programu Životní 
prostředí v  gesci Ministerstva životního 
prostředí. 
 „Jsem si jistý, že Operační program Ži-
votní prostředí dokáže v rámci svých prio-
rit poskytnout pomoc rozvoji českého ven-
kova zejména v  oblasti vodohospodářské 
infrastruktury,“ uvedl ministr životního 

prostředí Tomáš Jan Podivínský. 

ZDROJ: MZe

 Přímé platby pro zemědělce, které pa-

tří k podporám vypláceným v rámci Spo-

lečné zemědělské politiky Evropské unie, 

obdržely za rok 2012 třeba i střední od-

borné školy nebo golfová centra. Zjistil to 

Nejvyšší kontrolní úřad (NKÚ). Systém 

správy plateb i  tak úřad vyhodnotil jako 

funkční a  účinný. Vyplývá to z  výsledku 

kontroly, o niž informoval ředitel odboru 

komunikace NKÚ Jaroslav Broža. Mluvčí 

ministerstva zemědělství Dana Večeřová 

uvedla, že na plochu golfových hřišť čer-

pat zemědělské přímé platby nelze. 

 „Kontroloři NKÚ zjistili, že minister-
stvo zemědělství nevyužilo možnosti omezit 
přímé platby pro žadatele, jejichž zeměděl-
ské činnosti tvoří pouze nepatrnou část jejich 
celkových hospodářských činností nebo jejichž 
hlavní obchodní nebo podnikatelskou aktivi-
tou není zemědělská činnost,“ uvedl úřad. 

 Ministerstvo zemědělství oponuje, že 

možnost omezit přímé platby je v evrop-

ském nařízení defi nována vágně a dosud 

ji nevyužil žádný členský stát EU. Pokud 

by dotace nemohly dostat subjekty, které 

podle NKÚ nemají zemědělství jako 

hlavní činnost, hrozilo by podle mluvčí 

Večeřové napadení tohoto rozhodnutí 

u Evropského soudu. 

 Jasněji vymezit podmínky pro ome-

zení přímých plateb by měla nová pra-

vidla Společné zemědělské politiky EU, 

uvedla Večeřová. „Už v  současnosti ale 
platí, že golfové hřiště (obdobně sportovní 
hřiště, letiště, rekreační plocha) nejsou způ-
sobilou plochou pro vyplácení přímých pla-
teb,“ dodala. 

 Nedostatky kontroloři našli také v evi-

denci využití zemědělské půdy. Minister-

stvo zemědělství podle NKÚ v době kon-

troly nepostupovalo v souladu se zákonem 

o zemědělství zejména tím, že systém re-

gistrace zemědělských pozemků neobsa-

hoval informaci o závlahových systémech 

na pozemcích žadatele o dotace. Úřad ale 

upozornil, že povinnost evidovat závla-

hové systémy měla od  počátku příštího 

roku zrušit novela zákona o zemědělství, 

Sněmovna ji ale nestihla projednat před 

svým rozpuštěním. 

 Žádoucí je podle NKÚ také uvést evi-

denci krajinných prvků do souladu s ev-

ropskými předpisy a  důsledněji ukládat 

pokuty za  to, že zemědělci pozdě hlásí 

změny týkající se pozemků, na které čer-

pají dotace. „Ministerstvo zemědělství také 
nepostupovalo důsledně v  souladu se záko-
nem o  fi nanční kontrole v  oblastech před-
běžné řídící kontroly a řízení rizik,“ uvedl 

úřad. Na  ministerstvu a  ve  Státním ze-

mědělském intervenčním fondu NKÚ 

prověřil výdaje z rozpočtů EU a ČR pro 

58 příjemců podpory v celkové výši více 

než 370 milionů korun, tedy téměř dvě 

procenta z peněz na přímé platby v roce 

2012. 

 Do  zemědělství a  příbuzných od-

větví plynou ročně dotace za  více než 

40 miliard korun. Jejich hlavní součástí 

je jednotná platba na  plochu hrazená 

z  fondů EU. V  jejím rámci si čeští ze-

mědělci za letošní rok rozdělí 21,4 mi-

liardy korun. 

ZDROJ: ČTK

Ministři podepsali memorandum 
o 300 milionech eur pro venkov

NKÚ zjistil nedostatky 
při výplatě dotací
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Dne 27. listopadu 2013 začal Státní zemědělský a  intervenční 

fond s vydáváním rozhodnutí o doplatku Jednotné platby na plo-

chu (SAPS). V  případě, že se žadatel vzdá odvolání, bude od 

1. prosince následovat výplata doplatku. V  opačném případě 

bude doplatek vyplacen až po uplynutí správní lhůty pro podání 

odvolání. 

Při výplatě doplatků bude ve  vyplacených částkách letos nově 

zohledněna i  tzv. Finanční kázeň. Snížení dotace uplatně-

ním tzv. modulace zůstává stejné jako v loňském roce. Hranice 

pro uplatnění modulace je v  letošním roce 300 000 Eur, tedy 

7 719 000 Kč. Při překročení této hranice se částka dotace sni-

žuje o 4 %. 

FINANČNÍ KÁZEŇ 

Finanční kázeň představuje snížení dotace u  těch žadatelů, je-

jichž celková výše dotace přímých plateb přesáhne 2  000 Eur, 

tedy 51 460 Kč. V  těchto případech tedy bude dotace snížena 

o 2,453658 % z částky nad 51 460 Kč. 

Mezi přímé platby patří: 

• Jednotná platba na plochu (SAPS) 

• Oddělená platba za cukr (SSP) 

• Oddělená platba za rajčata (STP) 

• Zvláštní podpora na krávy chované v systému s tržní produkcí 

mléka 

• Zvláštní podpora na tele masného typu 

• Zvláštní podpora na bahnice, popřípadě kozy, pasené na trav-

ních porostech 

• Zvláštní podpora na chmel 

• Zvláštní podpora na brambory pro výrobu škrobu 

Příklad výpočtu dotace při uplatnění fi nanční kázně: 

1) Dotace SAPS = 40 000 Kč 

U dotace tedy nebude uplatněna fi nanční kázeň, neboť výše do-

tace není vyšší než 51 460 Kč 

2) Dotace SAPS = 55 000 Kč 

U dotace bude uplatněna fi nanční kázeň - 2,453658 % z částky 

3  540 Kč - srážka dotace tedy bude činit 86,86 Kč. Výsledná 

částka dotace = 54 913,14 Kč. 

Modulace v tomto případě nebude uplatněna.

3) Dotace SAPS = 12 000 000 Kč 

U dotace bude uplatněna fi nanční kázeň - 2,453658 % z částky 

11 948 540 Kč (12 000 000 - 51 460) - srážka dotace tedy bude 

činit 293 176,31 Kč. 

U  dotace bude uplatněna také modulace - 4 % z  částky 

4 281 000 Kč (12 000 000 - 7 719 000) - srážka dotace tedy bude 

činit 171 240 Kč. 

Výsledná částka dotace = 11  535  583,69 Kč (12 000  000 - 

293 176,31 - 171 240). 

4) Dotace SAPS = 7 000 000 Kč 

U dotace bude uplatněna fi nanční kázeň - 2,453658 % z částky 

6 948 540 Kč (7 000 000 - 51 460) - srážka dotace bude činit 

170 493,41 Kč. 

Modulace v tomto případě nebude uplatněna. 

Výsledná částka dotace SAPS = 6 829 506,59 Kč (7 000 000 - 

170 493,41). 

Dotace Dojnice = 1 500 000 Kč 

U dotace bude uplatněna fi nanční kázeň - 2,453658 % z částky 

nad 51 460 Kč za všechny přímé platby (počítá se sem tedy i do-

tace SAPS) - proto se v  tomto případě fi nanční kázeň počítá 

z celé částky dotace na dojnice 1 500 000 Kč - srážka dotace bude 

činit 36 804,87 Kč. 

U  dotace bude uplatněna také modulace - 4 % z  částky nad 

7 719 000 Kč za všechny přímé platby (opět tedy i s dotací SAPS) 

- modulace se tedy v tomto případě počítá z částky 781 000 Kč 

(7 000 000 + 1 500 000 - 7 719 000) - srážka dotace bude či-

nit 31 240 Kč. 

Výsledná výše dotace na dojnice = 1 431 955,13 Kč (1 500 000 - 

36 804,87 - 31 240). 

ING. VÍTĚZSLAV VOPAVA

ŘEDITEL ODBORU PP A ENVIRONMENTÁLNÍCH PODPOR

Výplata doplatku SAPS 2013 

INZERCE 

Střední škola potravinářství a služeb Pardubice
nám. Republiky 116, 531 14 Pardubice, tel.: 466 530 545, 466 530 547
e-mail: sekretariat@sspas.cz, www.sspas.cz

Dny otevřených dveří netradičně
POZVÁNKA

Rozhodujete se, kam nastoupíte po základní škole?
Obory s jistotou uplatnění na trhu práce Vám představíme netradičně na dnech otevřených dveří, které se konají
ve středu 11. prosince 2013 a v pátek 24. ledna 2014 vždy od 8 do 18 hodin ve vestibulu školy.

Ochutnáte cukrářské a pekařské výrobky, nahlédnete do mikroskopu… Možná si odnesete i malý dárek.
Srdečně zveme všechny deváťáky s rodiči. Těšíme se na Vás!!!



Dne 24. 10. 2013 IV. certifi kační komise Železnohorského regionu přidělila de-
seti novým zájemcům o značku ŽELEZNÉ HORY regionální produkt certifi kát kvality 
za účelem cílené podpory odbytu místní produkce v přítomnosti radního Pardubic-
kého kraje, pana Ing. Kroutila a za mediální podpory Českého rozhlasu Pardubice.

 Od r. 2011, kdy se Železnohorský re-

gion stal členem Asociace regionál-

ních značek ČR (ARZ), již podporuje 

36 místních kvalitních výrobců a produ-

centů, což je vzhledem k jeho menší roz-

loze, v porovnání s ostatními 23 regiony 

ČR, úspěch svědčící o dobré vůli k vzá-

jemné podpoře mezi lidmi. Od  r. 2012, 

kdy byla fyzicky zahájena certifi kace vý-

robků, došlo k  tvorbě mnoha aktivit 

na  přímou podporu odbytu místní pro-

dukce nad rámec podmínek ARZ (sada 

propagačních materiálů, mapa s označe-

ním areálů výrobců a popisem jejich na-

bídky, putovní výstava po  regionu, pre-

zentace v  Senátu ČR, možnost volného 

prodeje při akcích v regionu, aj.). Je veli-

kým přínosem, že některé z aktivit, jako 

např. Gurmánskou stezku, vytvořili sami 

výrobci. Právě možnost propojení spolu-

práce v  rámci systému certifi kace ARZ 

prostřednictvím jednotlivých regionál-

ních koordinátorů výrobci uvádějí jako 

největší přínos pro zkvalitnění jejich na-

bídky.

 Členové a odborní poradci certifi kační 

komise, vč. pana radního Kroutila, se 

shodli, že veškeré výrobky a produkty při-

hlášené do IV. kola výběru mají vysokou 

kvalitu a  mnohdy přesahují regionální 

rozměr. Každý z certifi kovaných výrobků 

vykazuje nejen využívání místních zdrojů 

a motivů, ale je ceněn pro své ruční a ře-

meslné zpracování. Na  každém výrobku 

je především vidět originální myšlenka 

a láska při jeho tvorbě.

 Mezi certifi kovanými jsou šikovní 

lidé, kteří své produkty tvoří pro radost 

ve  volné chvíli, ale i  stabilně oceňovaní 

výrobci titulem Regionální potravina 

Pardubického kraje či Mls Pardubického 

kraje. V  rámci spolupráce lidí v  regi-

onu má každý výrobce své nezastupitelné 

místo a v jejich mnoha možných kombi-

nacích nabídky je jejich síla. 

 Dne 7. 12. 2013 při předvánoční akci 

Advent na  Choltickém zámku byly 

slavnostně předány certifi káty uvede-

ným výrobcům: Evě Joachimové z Mla-

dotického mlýna za specialitu Mlýnské 

kolo se zelím, Liboru Hamsovi z Penzi-

onu Žlebská Lhotka za  specialitu Sta-

ročeské koleno z Žlebské Lhotky, Jaro-

slavu Jedličkovi z Lukavice za divočinu 

z  farmy, Tereze Horčíkové z  Horního 

Bradla za ručně zdobený textil a šperky 

z křišťálové pryskyřice, Jiřímu Blažkovi 

a Marii Sýkorové z Licibořic za výrobky 

z vlny a kanafasu, Františku Bártovi ze 

Syrovátky za  kolekci pohlednic Do-

teky Železných hor, Janě Apltauerové 

z  Lipoltic za  Lipoltický med, Janě Be-

ránkové ze Slavkovic za  zdobené sklo 

ve spojení s drátováním, Františku Mi-

kanovi ze Stolan za čerstvé mléko a La-

dislavu Francouzovi za Skupický salám.

 Možnost zapojení se do systému cer-

tifi kace místních produktů je otevřen ko-

mukoli. Stačí splnit pár podmínek, jako 

je využívání místních zdrojů a přidat ru-

kodělnou, řemeslnou či duševní práci. 

Přijďte mezi nás a  představte nám svojí 

šikovnost a um. Najdete nás v informač-

ním centru v Heřmanově Městci. 

 Od  1. 1. 2014 se nově do  certifi kace 

mohou zapojit i  výrobci a  producenti 

z území MAS Chrudimsko, kteří se zto-

tožní se značkou ŽELEZNÉ HORY re-

gionální produkt. Pokusíme se vám po-

moci s místním odbytem vašich produktů 

formou propagace, osvěty a  prodejními 

prostory a  systémy. Seznámíte se s  dal-

šími šikovnými lidmi a jistě společně při-

jdeme na další aktivity, které vám přine-

sou nejen ekonomické zhodnocení vaší 

činnosti, ale především radost.

KATEŘINA KOREJTKOVÁ, 
KOORDINÁTOR ŽELEZNOHORSKÉHO REGIONU

Železné hory předaly 
10 nových certifi kátů 
svým výrobcům 
a producentům
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Vánoce se neúprosně blíží a s nimi i závěr roku. K bilancování uplynulých mě-
síců i ročního působení ve funkci radního Pardubického kraje pro zemědělství, 
životní prostředí a venkov jsme se sešli s Václavem Kroutilem.

5 Pane radní, jak slavíte advent? Kam 
se vypravíte na adventní trh?
 S adventem začíná řada mimořádných 

trhů. Kromě klasických vánočních stánků 

se na  svátky připravují také selská trži-

ště. Chystám se na adventní trh do Střed-

ního odborného učiliště v  Chroustovi-

cích a na další předvánoční akce, jakými 

jsou například dětský mikulášský karne-

val. Určitě navštívím i některé z připravo-

vaných adventních koncertů. 

Závěr roku je pro mě ale především 

ve znamení bilancování toho, co se poda-

řilo, a poděkování za práci v celém roce. 

Proto bych rád i  zde poděkoval země-

dělcům a  jejich nevládním organizacím 

za akce, které pořádají, ale i za jejich ce-

loroční práci. Velký dík patří také staros-

tům, kteří se se svými obcemi zúčastnili 

soutěže Vesnice roku. 

5 Vesnice roku je jednou z významných 
akcí podporovaných Pardubickým kra-
jem. Jak jste spokojen s letošním průbě-
hem?
 Poprvé jsme vydali ucelenou publi-

kaci o  všech přihlášených obcích. Ka-

ždý si tedy může prohlédnout, které obce 

sebraly odvahu a  přihlásily se do  sou-

těže. Ale největší radost mám z  umís-

tění vítězné obce z krajského kola. Dolní 

Újezd ze Svitavska uspěl v celorepubliko-

vém kole a umístil se na výborném třetím 

místě. 

5 Od krajských voleb uplynul rok. Co se 
Pardubickému kraji podařilo pro oblast 
zemědělství a lesnictví?
 Povedlo se snížit tempo záboru ze-

mědělských půd, především orné půdy 

oproti roku 2011, a to na téměř jednu tře-

tinu. Daří se i propagace a podpora pro-

duktů místních výrobců a  zpracovatelů, 

a to především díky soutěžím MLS Par-

dubického kraje a Regionální potravina. 

Do  konce letošního roku se nám také 

podaří splnit úkol, který jsem na  tomto 

místě před rokem avizoval, a  to nasta-

vit nová pravidla dotací do  lesního hos-

podářství, zejména pak příspěvky na ob-

novu a hospodaření v lesích. 

5 Dalším vaším tématem je problema-
tika nepojistitelných škod. Vznikne ko-
nečně Fond rizik?
 Při letošních povodních se bohužel 

opět ukázalo, že ti, kteří jsou poctiví a po-

jištění, jsou znevýhodněni. Když za  po-

vodňové škody dostali dotace, byli kráceni 

právě o zaplacené pojištění. Přesně tomu 

by měl zabránit vznikající Fond rizik 

a Fond nepojistitelných škod. V této době 

už jsou v notifi kačním procesu. Současný 

ministr v demisi byl první, kdo udělal ten 

nejdůležitější krok. Doufám, že jeho ná-

stupce bude v jeho práci pokračovat. Uví-

tali by to určitě i  zemědělci, kteří zatím 

dopláceli na nesystémový přístup státu.

5 Hned několik zákonodárných inicia-
tiv, které se týkají problematiky odpa-
dového hospodářství, nyní procházelo 
procesem schvalování. Sleduje kraj tyto 
zákonodárné aktivity? 
 Víme o  tom, že v  legislativním pro-

cesu jsou předkládány návrhy, které vy-

chází z evropských směrnic. Zatím jsme 

však neměli možnost do  přípravného 

procesu zasahovat či dokonce něco navr-

hovat nebo připomínkovat. Kraj není pří-

mým účastníkem trhu s odpady. Vlastní-

kem odpadu jsou zejména města a obce. 

Kraj má spíše charakter subjektu meto-

dického a  koordinačního, který vyplývá 

z  plánu odpadového hospodářství a  ze 

spolupráce se systémy zpětného odběru 

(Eko-kom, Elektrowin a Asekol). 

5 Ale přesto, jak by měl být nápomocen 
právě kraj?
 V připravovaném krajském plánu od-

padového hospodářství by se měla značně 

zvýšit protříděnost biologické složky ko-

munálního odpadu. Tato část by se měla 

vracet přes kompostárny či bioplynové 

stanice zpátky do půdy jako potřebná or-

ganická hmota. Patří sem například listí, 

travní hmota nebo zbytky ovoce a  zele-

niny. Ve vyspělých zemích se striktně do-

držuje, že biologická složka komunálního 

odpadu je tříděna do kontejnerů k tomu 

určených, které mají většinou hnědou 

barvu. To zabrání znečištění této složky 

a umožní její další využitelnost.

Kdo třídí, měl by ušetřit, 
říká Václav Kroutil

Stejně jako loni se Václav Kroutil vypraví Stejně jako loni se Václav Kroutil vypraví 
na mikulášský karneval.na mikulášský karneval.
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Sám se jako zemědělec se nemůžu smířit 

s tím, že tato složka odpadu může skon-

čit ve  spalovnách. Pro to, co již není ji-

ným způsobem využitelné, se v  našem 

kraji od loňského roku nabízí nová mož-

nost energetického využití v pecích pra-

chovické cementárny. Kapacita je zde 65 

tisíc tun odpadu ročně. Uvidíme, jak jed-

notlivá města a  obce ze spádové oblasti 

budou tuto možnost využívat.

5 Když hovoříte o nutnosti třídění bio-
logického odpadu, existuje na území 
Pardubického kraje osvětová iniciativa 
v tomto směru?
 Informace o  třídění biologicky rozlo-

žitelného odpadu občanům předává mezi 

jinými například Regionální rozvojová 

agentura Pardubického kraje. Děje se tak 

prostřednictvím projektu dalšího vzdě-

lávání občanů Pardubického kraje v  ob-

lasti ekologie a odpadového hospodářství, 

který je fi nancován z Evropského sociál-

ního fondu a státního rozpočtu České re-

publiky.

5 Jednou z cest, jak naložit s odpadem, 
je spálit jej. Jaký máte názor na projekty 
spaloven komunálního odpadu u nás 
a v zahraničí?
 Možná vás překvapím, když řeknu, 

že v  celém systému mají spalovny svoje 

místo. Jenomže právě ve srovnání s celou 

řadou západních zemí Evropy neděláme 

několik věcí.

Zaprvé, v  zahraničí dávají lidé biologic-

kou složku odpadu do zvláštních kontej-

nerů většinou hnědé barvy. Daří se jim 

tak předcházet jejímu znečištění a  ote-

vírá se tím prostor k jejímu dalšímu k pří-

rodě šetrnému využití. Zadruhé, to, co je 

už skutečně nevytříditelné a  jiným způ-

sobem nevyužitelné, musí projít určitým 

stupněm zpracování, odstranění nespali-

telných částic a drcením. A to je kámen 

úrazu, protože v  ČR zákonodárci při-

jali zákon o obnovitelných zdrojích, kde 

se pod pojmem nevytříděné hrne vše 

spolu s   biologicky rozložitelnou částí 

odpadu na  jednu hromadu do  spalovny. 

A to je úplně špatně! Domnívám se do-

konce, že to nemůže být v souladu s ev-

ropskými předpisy. Také jsem přesvědčen, 

že o úrodnost půdy bychom se měli sta-

rat jako o dědictví pro budoucí generace.

5 Nastává konkurenční boj o komu-
nální odpad jako o zdroj využitelných 
surovin. Souhlasíte s tímto konstatová-
ním?
 Ano, přesně to tvrdím. A právě proto 

je potřeba si uvědomit, že je důležité, 

aby zákony napomáhaly zdravému kon-

kurenčnímu prostředí a nepodléhaly kli-

entelistickým vlivům. Systém by měl 

být jednoduchý a  pro občana přehledný.   

Občané se nesmí stávat rukojmím koho-

koliv, ani zákonodárců, ani klientelistic-

kých skupin.

5 Můžete tedy jednoduše říci, jak by se 
podle vás měl systém změnit? 
 Možná vás to překvapí, ale je to úplně 

jednoduché. Stačí systém nastavit tak, aby 

ten, kdo třídí, byl zvýhodněn, a  ne ob-

ráceně. Tedy jinými slovy, kdo třídí, by 

měl ušetřit. Naopak ten, kdo je pohodlný 

a netřídí, by měl zaplatit více. Každý z nás 

by měl platit za to, co nevytřídil a ne na-

opak.

Hodnotící komise Hodnotící komise 
při soutěži Vesnice roku 2013 při soutěži Vesnice roku 2013 
Pardubického kraje.Pardubického kraje.

Průvod Dnů medu zavítal i ke krajskému Průvod Dnů medu zavítal i ke krajskému 
úřadu, kde zástupce včelařů přivítal radní úřadu, kde zástupce včelařů přivítal radní 
Václav Kroutil.Václav Kroutil.

Obec Telecí v soutěži Vesnice roku 2013 Obec Telecí v soutěži Vesnice roku 2013 
Pardubického kraje ukázala například Pardubického kraje ukázala například 
památník opravený z prostředků obce památník opravený z prostředků obce 
a programu obnovy venkova.a programu obnovy venkova.
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 Ve  dnech 11. a  12. 2013 října se ko-

naly v areálu školy a školního statku tra-

diční pěstitelské a  chovatelské výstavní 

dny. Probíhaly ve  spolupráci s  partnery, 

kterými byli zástupci Územního sdružení 

Českého zahrádkářského svazu Chrudim, 

Českého svazu chovatelů - základní orga-

nizace Chrudim, Českého svazu ochránců 

přírody Chrudim a dalších vystavovatelů. 

K  vidění bylo mnoho odrůd ovoce, ze-

leniny, bonsaí a  okrasných květin, druhů 

osiv, plemena holubů, králíků a  drůbeže, 

hospodářských zvířat, ale i  různých typů 

mechanizačních zařízení nebo obrazů 

a keramiky. Škola se také prezentovala ex-

pozicí vlastní bohaté historie. 

 V pátek navštívilo školu celkem 11 zá-

kladních a mateřských škol. Zajištěn byl 

i autobus, který převážel děti a ostatní ná-

vštěvníky na školní statek a zpět ke škole. 

Dětem se celá výstava moc líbila, hlavně 

malá prasátka a  velké traktory. Některé 

školky nám již poslaly obrázky k tématu. 

Veliký zájem také vyvolaly u  všech ná-

vštěvníků prezentace hadů a  terarijních 

zvířat. Mnozí mladí návštěvníci projevili 

zájem o přírodovědný kroužek, který za-

hájil v září ve škole svoji činnost.

 Celá akce se vydařila, výstavu shlédlo 

mnoho návštěvníků. 

Výstavní dny na Střední škole zemědělské 
a Vyšší odborné škole v Chrudimi

INZERCE 
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 Hamzův park a arboretum v Luži pod 

Košumberkem je nejen krásným pří-

rodně krajinářským parkem a  bohatou 

sbírkou dřevin, ale působí i  léčebně, te-

rapeuticky. Krásou stromů a  keřů, pří-

jemným prostředím, jehož mezoklima 

udržují právě živé stromy listnaté i  jeh-

ličnaté, a také osvětovými, naučnými i re-

habilitačními trasami.  Navíc – proti ně-

kdejším disposicím zakladatele léčebny 

a parku dr. Hamzy, tu v průběhu času byly 

– a  věříme, že i  budou – vytvářena pří-

jemná zákoutí, drobné sadovnické a  za-

hradnické detaily, jakými jsou nedávno 

založené asijské nebo americké   expo-

zice (s asijskými nebo severoamerickými 

dřevinami), ba i takové detaily, jako je ja-

ponská zahrádka s vodní nádrží a klenu-

tým mostkem  a od letošního roku i zá-

koutí s voňavými keři a bylinami. Pro ně 

jsme navrhli název „Zahrádka Miss Dior“ 

či po našem „Zahrádka slečny Diorové“. 

Jak dámy dobře vědí, parfém Miss Dior 

patřil svého času k nejlepším a „nejnose-

nějším“ snad na celém světě.  

 Do  zahrádky či koutku „slečny Di-

orové“ pod Košumberkem chceme po-

stupně vysadit řadu keřů, které dokážou 

v  čase svého kvetení dokonale prosytit 

vzduch svou vůní. Patří k  nim zejména 

časně kvetoucí zimolez   Purpusův a ka-

lina vonná, později třeba kalina Carle-

siova případně až do  léta někdy rozkvé-

tající meruzalka zlatá a pustoryly, „české 

jasmíny“. 

 V  zahrádce chceme představit i  keře, 

které voní, i když nekvetou. Jedním z nich 

je sazaník květnatý, jehož dřevo, zvláště 

starších zasychajících větévek, voní in-

tensivně po  eukalyptové silici. Druhým 

či spíše druhou je růže, která také voní, 

i když nekvete: růže rezavá či vinná.  

 Na  jejích listech vyrůstají drobné 

žlázky, obsahující silici intensivně vo-

nící po jablkách. Zejména za vlhkých let-

ních podvečerů je taková vůně nápadná: 

Můžete mít v té chvíli pocit, že jste vešli 

do sklepa  plného jablek. Asi by sem pa-

třil i  „buchtovník“, zmarličník japonský, 

který udiví nosy návštěvníků až na pod-

zim. Jeho zlatožluté listy zvolna opadá-

vají   a  začínají tlít. V  té chvíli voní jako 

ty nejvoňavější maminčiny buchty, právě 

z trouby vytahované. Jeden už v arobretu 

máme, další dva jsme dosadili i  do  této 

zahrádky. V podrostu, na osluněných mís-

tech bude pacienty i návštěvníky vítat ne-

velký soubor bylinek v  čele s  levandulí, 

meduňkou a mateřídouškou. 

 Základy „Zahrádky slečny Diorové“ 

byly položeny dne 17. října 2013 vý-

sadbou prvních keříků, které jsme vysa-

dili díky fi nanční podpoře Agrovenkova, 

o.p.s. Děkujeme. 

AUTOR: VÁCLAV VĚTVIČKA

Hamzova 
odborná 
léčebna 
pro děti 
a dospělé
…Váš rehabilitační 
   ústav
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 Přímo v Hlinsku je milovníkům 
sjezdovek a snowboardů k dispozici 
unikátní skiareál. Čím je výjimečný? 
Lyžuje se zde totiž po mostě vedou-
cím nad silnicí 1. třídy. 

 V  letošním roce navíc skiareál nabízí 

několik novinek – zrekonstruovanou pří-

jezdovou komunikaci a parkoviště, rozší-

řenou půjčovnu lyžařského a  snowboar-

dového vybavení v  nových prostorách 

a broušení a voskování lyží i snowboardů. 

 Vítaným zpestřením bude měřící zaří-

zení osazené na třetím svahu, na kterém si 

může každý zájemce vyzkoušet i slalom!

 V okolí Hlinska si přijdou na své také 

běžkaři, kteří se ve stopě mohou projet až 

na Novoměstsko! Využít mohou skútrem 

upravované a nově značené běžecké stopy, 

které vedou od Hlinska až do Svratky. 

 Dodejme, že celkem bude v  letošní 

zimní sezóně na  Hlinecku upravováno 

přes 40 kilometrů běžeckých tras. Ty jsou 

vyznačené v  zimní mapě, kterou si mů-

žete vyzvednout v  některém z  turistic-

kých informačních center oblasti.

Další tipy na výlety 
a zajímavé akce najdete na 
www.vychodnicechy.info 

Zalyžujte si 
po mostě!

Předvánoční shon při výrobě vánočních perníkových produktů naznačuje fotografi e, která zachytila 
zdobičku Lenku Kutovou při přípravě jednoho z dílů velké expozice určené k výzdobě pražského 
hotelu Intercontinentálu. Hotel budou zdobit 2 staročeské vesničky s pevnou podložkou velké 
rozlohy. Třetí staročeská vesnička bude sestavena na ploše 3 x 5 m z jednotlivých dílů, na nichž 
budou např. plastický stromeček, kostel, nádraží, hrad, zámek, statek, rybník, potok… prostě 
dění na vesnici.
Hitem letošních vánoc jsou „Perníkové minidezerty“ oceněné v roce 2013 jako „Regionální 
potravina Pardubického kraje“. Dne 17. 10. 2013 na půdě Senátu „Perníkové minidezerty“ 
získaly i ocenění „Česká chuťovka“.
Klienti označují tyto výrobky jako perníkovou bomboniéru a to pro vzhled balení. Perníkové 
minidezerty jsou drobné perníčky plněné různými náplněmi, polévané cukrářskými polevami, 
přizdobené. Každý jednotlivý druh má svoji chuť a vzhled. Jsou vkládané do cukrářských košíčků 
a prodávají se v kazetkách převázaných stuhou. Pro výrobu používáme oříšky, kokos, kávu, 
karamel, pistácie, ovocné náplně šlehané, ale i kořeněné příchutí chilli, pepřem a obohacené 
konopným semínkem.
Zvýšená poptávka naznačuje, že zdobený perníček i Perníkové minidezerty  budou letos v mnoha 
domácnostech nejen ozdobou, ale i pochoutkou svátečních dní.
Firma JaJa Pardubice s.r.o. přistupuje zodpovědně ke kvalitě prodávaného zboží. Naše výrobky 
mají certifi kát pro používání označení „Český výrobek“.
Všem našim klientům a příznivcům přejeme klidné Vánoce plné dárků a do roku 2014 zdraví, 
štěstí a pohodu.

 
JaJa Pardubice s.r.o., Pardubický perník, Přerovská 536, 530 06 Pardubice
tel.: 466 636 466, e-mail: jaja@pardubickypernik.cz, www.pardubickypernik.cz

Pardubický perník Jarmila Janurová – JaJa 

INZERCE 
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Ochutnejte
mléčné výrobky
Farmářské řady

Mléčné výrobky z mléka pocházejícího 
z vlastního chovu krav

Vhodné pro vyznavače aktivního 
životního stylu i seniory

Vhodné k okamžité spotřebě 
i do kuchyně

Střední škola zemědělská a veterinární Lanškroun
Dolní Třešňovec 17, 563 22 Lanškroun
tel.: 465 321 098, e-mail: info@szes-la.cz
www.szes-la.cz

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
18. ledna 2014, 9.00–13.00 hodin

DEN ŠKOLY A HLINĚNÝ POHÁR
10. května 2014, 9.00– 17.00 hodin

STUDIJNÍ OBORY DENNÍHO VZDĚLÁVÁNÍ

studijní obor VETERINÁŘSTVÍ 43-41-M/01
směr: Chov koní 
směr: Všeobecné veterinářství

studijní obor AGROPODNIKÁNÍ 41-41-M/01
směr: Chov koní a jezdectví
směr: Zemědělský provoz
směr: Ekonomika – nově nabízený

Škola nabízí pro žáky ubytování v Domově mládeže, 
žáci z okolí Lanškrouna mají dobré autobusové spojení. 
Dále nabízíme celodenní stravování ve školní jídelně, 
spolupráci se zahraničními školami, získání řidičského 
oprávnění zdarma.

Ekonomika zpět v nabídce vzdělávání.





Záměry 
Krajského informačního 
střediska pro rozvoj 
zemědělství a venkova 
Pardubického kraje
CÍL:
•  Bezplatné poskytování informací různými způsoby, především 
 elektronickými formami komunikace

TÉMATA POSKYTOVANÝCH INFORMACÍ:
•  Uplatňování principů společné zemědělské politiky
•  Rozvoj venkovského prostoru
•  Náležitá aplikace zákonných požadavků a dodržování zásad   
 správné zemědělské praxe
•  Ochrana spotřebitelů (potravinová bezpečnost)

FORMY POSKYTOVANÝCH INFORMACÍ:
•  Internet, e-mail, SMS
•  Dopis, informační letáky
•  Osobní kontakt (semináře, konzultace)

INFORMAČNÍ PODPORA KIS PARDUBICE:
•  Ústav zemědělské ekonomiky a informací Praha (ÚZEI)
 

Adresy středisek 
Krajského informačního střediska
pro rozvoj zemědělství a venkova 
Pardubického kraje

Pracoviště Chrudim
Poděbradova 909, 537 01 Chrudim, II. patro č. dv. 214 a 215 
Ing. Vanda Rektorisová, MSc.
tel.: 469 622 390, e-mail: oakcr@chrudim.cz

Pracoviště Ústí nad Orlicí
Tvardkova 1191, 562 01 Ústí nad Orlicí, I. patro č. dv. 210
Václav Koblížek, tel.: 465 553 267, e-mail: agr.kom@wo.cz

Pracoviště Svitavy
Olomoucká 26, 568 02 Svitavy, I. patro č. dv. 32
Ing. Josef Gracias, tel.: 461 531 724, e-mail: aksv@nextra.cz

Pracoviště Pardubice
Boženy Němcové 231, 530 02 Pardubice, II. patro budovy
Ing. Jarmila Vlasáková, tel.: 466 330 872, e-mail: oakpa@volny.cz

Pracoviště Asociace soukromých zemědělců 
regionu Pardubice a Chrudim
Ing. Arnošt Pleskot, Čepí 17, 533 32 Čepí
tel.: 466 971 070, e-mail: statek.pleskot@tiscali.cz

Pracoviště Asociace soukromých zemědělců 
regionu Svitavy a Ústí nad Orlicí
Josef Tměj, Sebranice 315, 569 62 Sebranice
tel.: 461 745 202, e-mail: joseftmej@seznam.cz

Na jednotlivých regionálních střediscích získáte mnohé 
potřebné informace k zemědělské problematice. Můžete se zde 
i zaregistrovat do Krajského informačního střediska pro rozvoj 
zemědělství a venkova Pardubického kraje.

Informace 
z Krajského 
informačního střediska 
pohodlně 
a zdarma!
Pokud nejste zaregistrovaní, zaregistrujte se bezplatně v KIS 
a objednejte si zasílání informací!

Registrační list v e-podobě je na www.agrovenkov.cz.

Přihlášku zašlete buď poštou na adresu:
Agrovenkov, o.p.s., Tvardkova 1191, 562 01 Ústí nad Orlicí
tel.: 465 553 267, mobil: 731 471 711
nebo elektronicky na agrovenkov.uo@tiscali.cz.

Vaše rozhodování bude efektivnější a spolehlivější!
Budete o všem vědět včas a zdarma!

Ing. Vladimír Šabata   Ing. František Smítal
ředitel     redakční rada KIS
AGROVENKOV o.p.s.   AGROVENKOV o.p.s.

Zpravodaj vydává AGROVENKOV, o.p.s. – KIS Pardubického kraje a je hrazen z prostředků MZe s podporou Pardubického kraje.
Foto na titulní straně: Ing. Václav Klíma • Grafi cká úprava (mimo inzerce): Petr Bartoň • Tisk: Tiskárna Osík • Náklad: 1 600 výtisků.

Ceník inzerce ve Zpravodaji Agrovenkova o.p.s.
Velikost inzerátu  Cena
A6 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 500 Kč
A5 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 800 Kč
A4 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 000 Kč

Ceny jsou uvedeny včetně DPH. 
Společnost Agrovenkov o.p.s. není plátcem DPH.
Podklady je možno dodat formou textových a grafi ckých návrhů 
pouze v elektronické podobě.
Vaše inzertní sdělení bude doručeno registrovaným členům KIS 
Pardubice i dalším zemědělským podnikatelům v Pardubickém 
kraji tzn. všem právnickým osobám a fyzickým osobám s výměrou 
nad 15 ha zemědělské půdy. 
Zpravodaj Agrovenkova vychází nepravidelně 3–4× ročně.

Objednávky obsahující konkrétní požadavky na zveřejnění inzerátu 
zasílejte na adresu:
Agrovenkov, o.p.s., Tvardkova 1191, 562 01 Ústí nad Orlicí
tel.: 465 524 214, mobil: 731 471 711
nebo elektronicky na agrovenkov.uo@tiscali.cz

Na internetovém portálu www.agrovenkov.cz v oddíle 
Zemědělské komodity mohou registrovaní uživatelé využít 
KOMODITNÍ BURZY pro prodej a nákup svých produktů.

Na internetovém portálu www.agrovenkov.cz v oddíle 
Legislativa najdete českou i evropskou legislativu týkající 
se zemědělství a venkova. Česká legislativa je v plném 
posledním znění s barevným označením změn. Vybranou 
legislativu je možno registrovaným uživatelům na požádání 
zaslat v elektronické podobě.



DĚKUJEME VÁM 

ZA SPOLUPRÁCI V UPLYNULÉM ROCE 

A PŘEJEME VÁM MNOHO OSOBNÍCH I PRACOVNÍCH ÚSPĚCHŮ, 

PEVNÉ ZDRAVÍ A SPOKOJENOST V ROCE 2014. 

AGROVENKOV, O.P.S.


